

A COUNCIL OF EUROPE TREATY ON TRANSPARENCY AND ACCOUNTABILITY IN THE PUBLIC ADMINISTRATION

FACTSHEET ON THE TROMSØ CONVENTION



The Council of Europe Convention on Access to Official Documents (CETS No.25), also known as the Tromsø Convention, is the **only legally binding international treaty** which guarantees a general **right** to access on request State-held information.

MAIN PRINCIPLES OF THE CONVENTION



Disclosure of information is the **rule**, confidentiality is the **exception**



Legal **certainty** and **fairness** in processing access requests



Independent, **rapid**, **affordable** review of access denials



Proactive publication of information by public authorities

WHY IS THIS IMPORTANT?

The Convention's standards enable:

- ✓ Citizens to seek information on how decisions affecting them are made, journalists to investigate matters of public interest, civil societies and NGOs to hold governments accountable and businesses to seek transparency on procurement decision-making; and
- ✓ Public authorities themselves to earn people's trust and strengthen their legitimacy.

The Convention helps governments implement balanced solutions. It allows for keeping certain information confidential, but it requires that the interest in confidentiality be weighed against the public interest in disclosure.



The Convention is increasingly being seen as the **transparency benchmark** across numerous Council of Europe member States.



WHY RATIFY THE TROMSØ CONVENTION?



To show a meaningful and tangible commitment to **good governance** and the **fight against corruption**.



To counter risks of national political changes eroding **democratic standards** on transparency established in national legislation.



To uphold the Convention's standards at the **international level** by showing wide acceptance of the Convention by Council of Europe member States.



To learn from **exchanging experience and practice** amongst State Parties and to contribute to each other's progression.



To **further develop** the Convention's standards and its interpretation by sharing insights into national legal traditions and practice.



To strengthen the domestic courts and oversight bodies' practice by providing them with an additional layer of **international guidance**.



To support multilateral **international co-operation**.

MONITORING

The Convention has two monitoring bodies:



The Access Info Group (AIG) – a panel of independent experts that evaluates how Parties implement the Convention.



The Consultation of the Parties – composed of representatives of the Parties which addresses recommendations to the Parties based on the AIG's evaluation.



These bodies work together to ensure that the Convention is implemented effectively across all Parties.



If you want to know more, visit
<https://www.coe.int/en/web/access-to-official-documents>



contact us:
Tromso-convention@coe.int

TRAITÉ DU CONSEIL DE L'EUROPE SUR LA TRANSPARENCE ET LA RESPONSABILITÉ DANS L'ADMINISTRATION PUBLIQUE

FICHE D'INFORMATION SUR LA CONVENTION DE TROMSØ



La Convention du Conseil de l'Europe sur l'accès aux documents publics (STE n° 205), également connue sous le nom de Convention de Tromsø, est le seul traité international juridiquement contraignant qui garantit un droit général d'accès, sur demande, aux informations détenues par l'État.



PRINCIPES FONDAMENTAUX DE LA CONVENTION



La divulgation des informations est la **règle**, la confidentialité est l'**exception**



Sécurité juridique et équité dans le traitement des demandes d'accès



Réexamen indépendant, **rapide** et **peu coûteux** des refus d'accès



Publication **proactive** des informations par les autorités publiques

POURQUOI EST-CE IMPORTANT ?

Les normes de la Convention permettent :

- ✓ Aux citoyens de s'informer sur la manière dont sont prises les décisions qui les concernent, aux journalistes d'enquêter sur des questions d'intérêt public, aux organisations de la société civile et aux ONG de demander des comptes aux gouvernements, et aux **entreprises de veiller** à la transparence des décisions en matière de marchés publics ; et
- ✓ Aux autorités publiques elles-mêmes de gagner la confiance de la population et de renforcer leur légitimité.

La Convention aide les gouvernements à mettre en œuvre des solutions équilibrées. Elle permet de préserver la confidentialité de certaines informations, mais exige que l'intérêt de la confidentialité soit mis en balance avec l'intérêt public de la divulgation.



La Convention est de plus en plus considérée comme la référence en matière de transparence dans de nombreux États membres du Conseil de l'Europe.



POURQUOI RATIFIER LA CONVENTION DE TROMSØ ?



Pour démontrer un **engagement concret** et significatif en faveur de la **bonne gouvernance** et de la **lutte contre la corruption**.



Contre les risques que des **changements politiques** nationaux ne sapent les normes démocratiques en matière de **transparence** établies dans la législation nationale.



De faire respecter les normes de la Convention au **niveau international** en démontrant qu'elle bénéficie d'une large adhésion de la part des États membres du Conseil de l'Europe.



Tirer des enseignements de l'**échange d'expériences** et de pratiques entre les États parties et contribuer à leur progrès mutuel.



Approfondir les normes de la Convention et son interprétation en partageant des points de vue sur les traditions juridiques et les pratiques nationales.



Renforcer la **pratique des juridictions nationales** et des organes de contrôle en leur fournissant un niveau supplémentaire d'**orientation internationale**.



Soutenir la **coopération internationale multilatérale**.

ORGANES DE SUIVI

La Convention dispose de deux organes de suivi :



Le Groupe Accès à l'information (AIG)
– un groupe d'experts indépendants qui évalue la manière dont les Parties mettent en œuvre la Convention.



La Consultation des Parties
– composée de représentants des Parties, qui formule des recommandations à l'intention des Parties sur la base de l'évaluation de l'AIG.



Ces organes travaillent ensemble pour garantir que la Convention soit mise en œuvre efficacement par toutes les Parties.



Pour en savoir plus, consultez :
www.coe.int/fr/web/access-to-official-documents



Contactez-nous :
tromso-convention@coe.int